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NAGYBOLDOGASSZONY ÜNNEPE         A év                        1– 4 oldal 

SZŰZ MÁRIA MENNYBEVÉTELE 

 

Olv.: Jel 11,19a. 12,1-6a.10 1Kor 15,20-27 – Lk 1,39-56 (SzO) 

Mária látogatása Erzsébetnél 
                   

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 

 

Szentmise bevezetése 

 

Kedves Testvérek! Nagyboldogasszony ünnepe van. Mi magyarok hívjuk így ezt az ünnepet, 
a világ keresztényei Szűz Mária mennybevételének nevezik. Mi mindenképpen sajátos 
kapcsolatunkra hivatkozhatunk, amikor Szűzanya emlékét idézzük.  
 

Az egyetlen nép vagyunk, 
akiket Szűz Mária oltalmába ajánlott első Szent István királyunk! 

István király nyomán mások is követték ezt a jó példát! 

 

A mai napon azért imádkozunk, hogy egyre többen vegyék észre ebben az istentelen világban, 
hogy – mennyire - oltalomra van szükségünk, olyan oltalomra, amely isteni! Az emberek 
egymásnak nagyon sokszor tesznek ígéreteket, aztán kiderül, hogy nem oltalomról van szó, 
hanem egészen másról. Ezért mennek tönkre az emberi kapcsolatok.  

 

Mi Isten oltalma alatt élünk! 

 Ez azt jelenti, hogy egymásért élünk! 

Tartsunk önvizsgálatot és bűnbánatot! 

 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek!  
Nagy ünnep ez a mai, évszázadokon át a magyar nép legnagyobb ünnepe volt. Ezen az 
ünnepen hangzott föl az az ének, ami hosszú-hosszú időn keresztül a himnuszunk volt: 

 

Boldogasszony Anyánk… 

 

A kérdés az, ma mennyire vágyódunk az Isten irgalmára, az isteni ajándékokra, ahogy 
hallottuk a mai evangéliumban Szűzanya hálaénekében. Nagyboldogasszony ünnepének ma 
sajátos aktualitása van a harmadik évezred elején, 2020. augusztus 15-én, Trianon 100-dik 

évfordulóján. Tudatosan hirdettük: Istennek és Szűz Máriának köszönhetjük, hogy 1000 éven 
át megmaradtunk kereszténynek és magyarnak! Isten nagy dolgokat művel az ember által! 
 

A tét az: 
Van-e keresztény jövőnk és van-e magyar jövőnk? 

 

Akik itt vannak, azoknak is szívesen mondom, de mi – idősek - már túl vagyunk mindenen. 
Erről a fiataloknak kellene beszélni, akik még előre néznek. Mi, akik itt vagyunk, mindenki 
hátrafelé néz. A keresztény jövő és a magyar jövő már nem a mi kezünkben van. Arra vissza 
lehet gondolni, hogy amikor fiatalok voltunk, - Önök - mennyire volt ez a gondolkodásunk 
középpontjában: a magyar jövő és a keresztény jövő? Nem egyszerű! 
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Tegnap délelőtt a Terror Házában voltam marosvásárhelyi fiatal magyar orvostanhallgató 
egyetemistákkal. Ott hangzott el, hogy a Kádár rendszer több kárt okozott a magyarságnak, 
mint a két világháború! Lehet-e ezek után föltámadni? Lehet-e ezek után fölemelni a 
fejünket? Ha igen, akkor a mai ünnep üzenetén kell elgondolkodni! 
 

Ma Magyarország, Európa, a civilizált világ istennélküli világ. Civilizált világon nem a 
kulturális civilizációt értem, hanem a technikai civilizációt, amik a kényelmünket szolgáló 
felszereltségek, - műszerek, autók, repülők, stb. - mindazok, amik életünket technikailag 

civilizálttá teszik. Ez a világ istennélküli, a mi magyar világunk is az, ki kell ezeket mondani, 
ha meg akarunk újulni! Ennek a világnak mi a jelszava? Megvalósítani magunkat. 
 

Jaj, ez a rengeteg önmagát megvalósító ember – félő - alkalmatlan lehet arra, hogy valakinek 

a társa legyen, valakivel összetartozzon, ezáltal teljes életünk legyen. Itt van a bajunk, itt van 
a mi országunk baja, egész Európa baja. Tele vagyunk önmegvalósító emberekkel, 
ugyanakkor az embereknek ettől nem lesz teljesebb élete. Akkor itt valami nagy baj van! 
 

A mai ünnep hívja fel a figyelmünket arra, 
hogyan juthat el az ember a teljesebb életre! 

Mária a példa, a mi Nagyasszonyunk! 

 

Mária a mi emberi életünket az üdvösség felé fordítja! Mária hatalmas távlatot nyit az ember 

számára, hogy teljesebb élete legyen! Ha teljesebb élete van valakinek, akkor ez azt jelenti, 
hogy van értelme az életének! Mária esetében mi volt ez az üdvösség felé fordulás?  Ki 
törekszik ma üdvösségre? Egyáltalán, ki foglalkozik ezzel, hogy üdvösség? 

 

Mária nagyon egyszerű módon igazít el bennünket, 
 amikor azt mondja: 

Legyen nekem a Te Igéd szerint! 

 

Mária az Istennek társa, hogy ez a Föld - amit ajándékba kaptunk - az ember teljesebb életét 
szolgálja, boldogságát, örömét! Ennek egy útja van, ha beállítjuk életünket az üdvösség 
rendjébe. Ez egyszerűen azt jelenti, hogy életünkben a legfontosabb szava az Istennek van! 
Mária az igenjével azt mondja, hogy az ő számára mindennél fontosabb az Isten szava!  
 

Mit jelent az Isten szava? 

Az Isten szava azt jelenti, 

hogy egymásért éljünk, másképp nincs teljes életünk! 

 

A magányos embereknek nem lehet teljes életük. Még a közösségben élő embereknek sem 
lehet teljes élete, ha ezekben a kapcsolatokban a maguk akarata van az első helyen. Egyszer 
csak összeütköznek ezek az emberi akaratok. Az ember élete akkor teljesedik ki, ha 
mindannyian, vagy egyre többen az Isten akaratának megvalósítása felé fordulunk!  
 

Ez nem jelent mást, mint azt, hogy a magunk akaratát úgy igazítjuk, magunkat úgy neveljük, 
hogy egymásért tudjunk élni! Mária gyönyörű vallomása, a Magnificat azt jelenti, hogy Mária 
hisz a szeretet transzformáló erejében! Mária hisz a szeretet átalakító erejében! 
 

Az Isten akarata szerinti szeretet: 

Aki emberhez méltó életet akar élni,  
annak boldoggá kell tennie a másik embert! 
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Az ember boldog csak akkor lesz, ha mást boldoggá tesz. A szeretet átalakító ereje azt jelenti, 
hogy az ember tud áldozatot hozni a másik emberért, mert másképp nem lehet egymással 
összetartozni. Csak azok az emberek tartoznak egymással össze, akik egymásért örömmel 
hoznak áldozatot. Azt akarják, hogy egymással egyek legyenek, egymással összetartozzanak.  
 

Ez nemcsak a házasságra igaz, hanem minden emberi kapcsolatunkra. Ennek egyetlen 
mozgatója van, az ember áldozatkészsége. Az Istentől tanult szeretet ezt jelenti! Mária, 
amikor az Isten megszólítására igent mond, akkor pontosan erre mond igent. Abban a 
pillanatban, amikor Mária kimondja ezt az igent, tudja, mi az ő útja. Azon nyomban útra kel, 
útra kel Erzsébethez, akinek szüksége van rá, akinek segítségre van szüksége. 
 

Mária abban a pillanatban tudja, hogy ott a helye. Oly sokszor találkozom ezzel a máltai 
szervezetünk életében is. Minden azon dől el, hogy az ember, aki segíteni akar a másik 
emberen, ott van-e, ahol a helye van, ahol a segítségre szükség van? Mindegyikünk csak 
akkor találja meg a helyét, ha fölismeri, hogy egymásra szükségünk van. Mária igazi üzenete 
ez, ő hisz abban, hogy ha valaki igent mond az Istennek, akkor az a szeretetre mond igent.  
 

Aki a szeretetre mond igent, az azt az igazságot jeleníti meg ebben a világban, hogy 
egymásért örömmel hozunk áldozatot, ez eggyé tesz bennünket. Hallottuk, hogy Mária 
ilyenről beszél: A gazdagok lekerülnek, a gőgösöket elzavarják, a szegényeknek mennyi 
lehetőségük lesz. Mikor ezeket hallgatjuk és körülnézünk a világunkban, akkor mi ez? Arról 
van szó, hogy Mária nem szociális igazságról beszél. Mária lelki igazságról beszél.  
 

Mária nem a szociális kérdések megoldását akarja kezébe venni, nem is tudja, egyikünk sem 
tudja, az államok vezetői sem tudják ma sem és soha sem. Itt lelki kérdésekről van szó. A 
szívünkből kell elűzni a gőgöt, a szívünkből kell elűzni a hataloméhséget, a szívünkből kell 
elűzni a másikat legyőző, tönkretevő érzéseket. Abban a pillanatban egymásra találunk, ember 
a másik emberre. Mária üzenete erről szól!  
 

Emberi életünk két síkon zajlik: 
a mindennapi eseményekben és lelki síkon! 

 

A mindennapok tele vannak igazságtalansággal, szeretetlenséggel, gonoszsággal. A lelki sík, 
lelkünk újjászületésének a világa. A mindennapok világában Jézus és Mária összetartoznak, 
ők a világ üdvösségének a munkálói. A másik oldalon ott van a vörös sárkány a hatalomtól 
megittasodott, ezért van hét feje és hét korona mindegyik fején. Minden azon dől el, hogy mi 
Mária példájára Jézushoz tartozunk-e, égi távlatai lesznek-e az életünknek?  
 

Vagy fölmorzsolódunk az egymással való küzdelmünkben, önmagunk megvalósításának 
világával. Szenvedünk attól, hogy vajúdnak a hegyek és egeret szülnek. A mai ünnep a 
mennybe fölvett Boldogasszony ünnepe. A Keleti Egyház Mária elszenderüléséről beszél. 
Amikor halljuk, hogy testestől-lelkestől az égbe vitetett. Ez a keleti ember megfogalmazása, 
Mária életének a megdicsőülése. Mintha a testünkről el is feledkeznénk.  
 

Az ember testes-lelkes lény, testünk a lelkünk eszköze! 
 

A lelkünk indításait a testünkön keresztül fejezzük ki egymás felé. Az Egyház ezt a titkot így 
fogalmazza meg, hogy testben-lélekben az égi világba jut Mária, ami azt jelenti: Az ember, 
akinek nemcsak lelke van, hanem teste is, ez az egész ember megdicsőülése. Az egész ember 
műve az emberi élet. Lelkünk a testünkön keresztül nyilatkozik meg napjainkban is.  



  2020. 08. 15. 

A 44 

4 

Mire jutnánk, ha nem lenne kezünk, ha nem lenne lábunk, ha nem lenne szívünk. Minderre 
szükségünk van ahhoz, hogy egymáshoz eljussunk, hogy egymásnak biztatás, bátorítás 
lehessünk. Ezt ünnepeljük ma. Mária ebben a világban élt testestől-lelkestől teljes életet. Isten 
erre a testes-lelkes emberre mond Máriában igent és azt mondja, méltó az ilyen ember az 
életre! A méltó élet az mindig örök élet távlatú! 
 

Életünk akkor méltó, ha a mindennapi életünknek 

örök életű távlatai vannak! 

 

Nekünk magyaroknak sajátos szempont, hogy mi keletről jöttünk. Ősmagyarságunkkal 
kapcsolatos új szemlélet, hogy amikor mi magyarok ideérkeztünk a Kárpát-medencébe, nem 

pogányként érkeztünk, hanem abból a keleti világból, ahol az efezusi zsinat 431-ben 

kimondja, hogy Mária istenszülő, Mária Isten Anyja. Azon a keleti világon jöttünk át, ahol 
megismerkedtünk Mária tiszteletével. 
 

Amikor István király népét a keresztények nagy családjába akarta bevezetni, akkor jön Gellért 
testvér Velencéből. Első találkozásakor István királlyal arról beszél, hogy Mária a napba 
öltözött asszony, fején 12 csillagból álló korona van. Mária az új ember példája. István király 
lelkét ez megszólította, aki halálakor augusztus 15-én országát Mária kezébe tette! 
 

A kérdés az, lesz-e holnap, lesz-e jövőnk? Teljes egészében azon múlik, hogy ez az 
önmegvalósító emberi világ képes lesz-e beállni az égi távlatokba? Az üdvösség 
vonatkozásait felismerve, a megnemesített emberi szeretet kap újra helyet a mi egyéni 
életünkben, emberi kapcsolatainkban! A kérdés ezen dől el! Nincs más út!  
 

A szeretet mindenkinek külön-külön a maga útja! 

Ugyanakkor a világ megújulásának keresztény útja! 

 

+  A M E N  + 

 

Imaszándék a Mi Atyánkhoz 

 

Kedves Testvérek!  
Most az Úr imádságát fogjuk imádkozni. Gondoljunk az eleinkre, azokra, akik nem áldozatul 
estek, hanem akik magyarságukért, hitükért áldozták az életüket! Fontosabb volt nekik az 

ügy, mint a saját egyéni életük! Az áldozatokra is szeretettel gondolunk, ha nem is akarták az 
életüket odaadni, de áldozatul estek. Ma olyan emberekre van szükség a jövőnk miatt, 
akiknek a nemzet jövője fontosabb, mint egyéni érvényesülésük! Ezért imádkozunk! 

 

Mi Atyánk… 

 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! Holnap is ünnepelünk, holnap vasárnap lesz! Jövő héten csütörtökön 

még egyszer ünnepelünk, Szent István király napján! Ennek a templomnak ez a búcsúnapja. 
Ez a nap mindig nagyon mostoha volt, mert a nagyobb fényű ünnep ezt kicsit mindig 

elhomályosította. Ebben az évben nem lesz 20-i nagymise a Bazilika előtti téren és körmenet. 
Ezért hátha ez a kápolna kicsit több fényt kap azok által, akik ünnepelnek. Az Úr áldása 
kísérjen utunkon!  


